
طرح جديد س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت 
براي احياي ت�الاب انزلي با ش�ركتي كه گفته 
شده عيسي كلانتري از س�هامداران  آن است، 
انتقادات زيادي را برانگيخته است. اين شركت با 
نانو تيتانيوم و بدون تأييد مركز تحقيقات نانوي 
كشور بي س�روصدا طرح خود را اجرايي كرده 
است؛ اجراي اين طرح، علاوه بر مشكلات جدي 
زيست محيطي و سلامت، حدود هزار ميليارد 
تومان هزينه براي يك سال در بردارد. يعني بيش 
از دو برابر بودجه اي كه براي احداث تصفيه خانه 
انزلي لازم اس�ت و حدود 9 براب�ر هزينه اي كه 
ژاپني ها قرار بود صرف احياي اين تالاب كنند. 
طرح جامع مديريت يكپارچ��ه حفاظت از تالاب 
انزلي در س��ال هاي ۲۰۰۳ تا ۲۰۰۵ توسط دفتر 
جايكا )آژانس همكاري هاي بين المللي ژاپن( تهيه 
شد. طي س��ال هاي ۲۰۰۷ تا ۲۰۱۲ فاز اول طرح 
مديريت اكولوژيك تالاب انزلي اج��را و فاز دوم از 
سال ۲۰۱۵ آغاز و قرار بود تا تابستان ۲۰۱9 ادامه 

داشته باشد. 
  از حذف گونه هاي مهاجم تا لايروبي

كارشناسان ايراني و ژاپني همه تلاش خود را براي 
اجراي طرح مديريت اكولوژيك تالاب انزلي انجام 
داده  و به نتايج خوبي دس��ت يافته اند كه تأسيس 
كميته مديريت ت��الاب انزلي از جمل��ه مهم ترين 
نتايج اين همكاري ها بوده اس��ت. تمامي مسائل و 
مشكلات مربوط به حوزه انزلي در كميته مديريت 
تالاب انزلي با حضور سازمان حفاظت محيط زيست 
و ساير دستگاه هاي متولي بررسي مي شود.  به گفته 
هيتوشي واتانابه، نماينده دفتر جايكا براي جلوگيري 
از فرسايش كوهستاني و براي طرح هاي فرهنگسازي 
و مش��اركت مردمي به صورت پايلوت، پروژه هايي 
اجرا شد.  مطالعه رديابي ماهواره اي براي پرندگان 
در حوزه آبخيز انزلي، ح��ذف گونه گياهي مهاجم، 
اقداماتي مثل لايروبي و بند سازي كه بررسي ها نشان 
مي دهد پس از انجام لايروبي تعداد پرندگان تالاب 
انزلي به طور قابل ملاحظ��ه اي افزايش يافته كه از 

اقدامات مهم طرح جامع مديريت تالاب بود. 
  يك سال 900 ميليارد !

دي سال گذش��ته بود كه تفاهمنامه اي ميان يك 
شركت و س��ازمان حفاظت محيط زيست به امضا 
رسيد. اين شركت مدعي بود با استفاده از نانو مواد 
راهكاري براي حذف رس��وبات ت��الاب انزلي ارائه 
كرده اس��ت.  اما قس��مت جالب ماجرا اين بود كه 
مديران اين شركت مدعي ش��دند، اين شركت به 
نس��بت »جايكا« تكنيك قيمت ارزان و اقتصادي 
را براي رسوب زدايي تالاب انزلي پيشنهاد داده اند 
و در نهايت تفاهمنام��ه 9۰۰ ميليارد توماني براي 
يك سال امضا شد. حال آنكه طرح جايكا براي چهار 
سال فقط ۱۰ ميليون دلار)آن هم در دوران دلار۳ 
هزار و ۵۰۰ توماني( هزينه ب��رد. حتي اگر با دلار 
فعلي محاسبه كنيم، مي شود ۱۳۰ ميليارد تومان 

براي چهار سال!

  براي نخستين بار در جهان
اين شركت با اس��تفاده از نانو ذرات تيتانيوم قصد 
دارد رس��وبات ت��الاب را از بين ببرد. اما حس��ين 
آخاني، استاد زيست شناسي دانش��گاه تهران در 
مورد مشكلات تالاب انزلي مي گويد: »در ديداري 
كه از تالاب انزلي داشتم ش��اهد اجراي يك پروژه 
بسيار خطرناك توسط افرادي غير محيط  زيستي 
بودم. در ابتدا فكر مي كردم آنچه مي شنوم، شوخي 
است تا اينكه به منطقه رفتم و در جريان جزئيات 
قرار گرفتم. داستان از اين قرار است يك شركتي كه 
رئيس  هيئت مديره آن در سابقه خود، قائم مقامي 
خانه كش��اورز را دارد، مدعي شده كه با استفاده از 
نانوذرات تيتانيوم مي تواند مش��كل تالاب انزلي را 

حل كند.«
اين در حالي اس��ت كه بن��ا بر اخبار منتش��ره در 
رسانه ها، عيسي كلانتري از سهامداران اين شركت 
است؛ شركتي كه به رغم اقدامات ژاپني ها قرار است 

پروژه تكراري اما جديد احياي انزلي را برپا كرد. 
جالب اينجاست شركتي كه متولي رسوب زدايي 
از تالاب انزلي اس��ت، به جاي رفع مشكل اساسي 
مي خواهد روش��ي به كار گيرد كه تا ب��ه حال در 

هيچ كشور دنيا اجرايي نشده است. طبق اطلاعات 
پژوهشگران ش��يمي ماده تيتانيوم مي تواند باعث 
تغيير در »دي ان اي« موجودات تالاب شده و آثار 
زيست محيطي بسيار خطرناكي را براي گيلان و 

حتي كشور به وجود آورد. 
  تست شنا براي متوليان

محمد لاهوري، كارش��ناس محيط زيس��ت هم با 
اش��اره به ادعاهاي ش��ركت مذكور، با بيان اينكه 
نانو ذرات اكس��يد تيتانيوم در آب حل  نشده و بعد 
از فرآيند تصفيه به شكل رسوب در كف ته نشين 
مي شوند، مي گويد: »اين ش��ركت هنوز پاسخي 
درباره تكليف هزاران تن رسوب اكسيد تيتانيومي 
كه در اين فرآيند نشس��ت كرده و به همراه غذاي 
آبزيان به س��فره هاي حاشيه نشينان و حتي ساير 
شهرها و استان ها منتقل خواهد شد، نداده است. 
مضاف بر اينكه تاكنون هيچ سابقه اي براي اجراي 
روش ياد شده در محيط آبي زنده وجود نداشته و 
به ادعاي شركت مجري، نخستين بار است كه در 

دنيا اجرا مي شود.«
وي با تكرار سؤال بسياري از فعالان محيط زيست 
مي پرسد كه»آيا تيم اجرايي اين روش احيا، حاضر 

به ش��ناكردن در محيط آزمايشي خود هستند يا 
حاضر هستند از ماهيان كه در اين محيط پايلوت 
نشانه گذاري خواهند ش��د، به عنوان غذا استفاده 
كنند؟ اگر اين س��ؤال مثبت باش��د، مي توان ادعا 
داش��ت كه اين روش مي تواند احتمالاً براي تالاب 
انزلي مفيد باشد و سرطان را به جاي غذا سر سفره 

مردم نياورد.«
  15 سانتيمتر در ازاي 15 هزار ليتر

سرپرست دفتر حفاظت و احياي تالاب ها در سازمان 
محيط زيست در پاس��خ به اين س��ؤال كه چطور 
سازمان محيط زيس��ت با اين طرح موافقت كرده، 
مي گويد: » اين طرح ابتدا در حوضچه هاي پرورش 
ماهي انجام شد و نتيجه مثبت داد؛ به همين دليل 
حالا در تالاب، عمليات آن آغاز ش��ده و در مرحله 
نخست حدود ۱۵هزار ليتر مايع حاوي اين ذرات 
نانو در محل ريخته شده و پس از هر بار اضافه كردن 
مايع،  بايد هوادهي صورت گيرد كه قايق ها با دور 

زدن در محل اين كار را انجام مي دهند.«
به گفته مسعود باقرزاده كريمي، ذرات نانو در صورت 
هوادهي باعث هضم مواد آلي شده كه مي توانند به 
مصرف ماهي ها برسند. وي خاطر نشان مي كند: 
»هضم مواد آلي مي تواند تا حدي مس��ئله لجن ها 
و كاهش ارتفاع ت��الاب را حل كند. در همين چند 
روزي كه اين كار شروع شده، حدود ۱۵سانتيمتر 
عمق تالاب در محل مورد نظر بيشتر شده، ضمن 
اينكه رسوبات داخل تالاب نيز به اين وسيله از حالت 
سفت و سيماني خارج شده و مي توانند در صورت 
بروز سيلاب به دريا ريخته شده يا به طرق ديگري 

خارج شوند.«
  بي توجهي به مركز تحقيقات نانو

حجت الاسلام سيدعبدالجواد شمس الدين، امام 
جمعه انزلي معتقد است: »مسئولان پاسخ دقيق 
و روش��ن دهند كه اگر اين پروژه كار درستي بود، 
چرا مخفيانه آن را آغاز كردند؟ چرا طرح يك هزار 
ميلياردي ش��ما تا اين حد مبهم اس��ت؟ چرا نام 
مسئولاني كه پشت اين پروژه هستند هيچ گاه فاش 
نشده است؟ چرا براي مردم توضيح نمي دهيد چه 

افرادي با چه اهدافي پشت اين پروژه هستند؟«
حسن خس��ته بند، نماينده انزلي در مجلس عليه 
اجراكنندگان اين پروژه، متن هاي شكايت تنظيم 
و به دس��تگاه هاي نظارتي و بازرسي كشور ارسال 

كرده است. 
اين در حالي است كه مركز تحقيقات نانو كشور قرار 
بود گزارش خود را در مورد احياي تالاب انزلي به 
روش نانو ارسال كند، اما تاكنون اين گزارش ارسال 
نشده است. مجريان طرح احياي تالاب انزلي هم در 
تخلفي آشكار و بدون توجه به عدم ارسال گزارش 
مركز تحقيقات نانو اقدام به اجراي پروژه كرده اند. 

اين تالاب هم اكنون در فهرس��ت »مونترآل« قرار 
گرفته و  قرار گرفتن در اين فهرست به معناي اين 
است كه تالاب در حال از دس��ت رفتن است و به 

مراقبت و احيا نياز دارد. 
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شوراي عالي انقلاب فرهنگي دومين قرباني سياست هاي رياضتي دولت 

سر نخواستن شوراي عالي انقلاب فرهنگي بين مجلس و دولت دعواست!

تالاب تيتانيومي 1000 ميلياردي !
شركتي كه گفته مي شود عيسي كلانتري سهامدار آن است با از دورخارج كردن ژاپني ها قرار است تالاب انزلي را 9برابر گران تر 

و با مواد شيميايي احيا كند. كارشناسان معتقدند اين شيوه بر دي ان اي موجودات حاضر در منطقه اثرات جبران ناپذيري برجاي خواهد گذاشت

 به دنبال عدم برگزاري جلس�ات ش�وراي عالي 
انق�لاب فرهنگ�ي كه م�ي رود پنج ماهه ش�ود 
و در حالي ك�ه دبير اين ش�ورا وع�ده داده بود، 
تعطيلي طولاني مدت و غيرموجه جلس�ات اين 
هفته خاتمه مي يابد، جلس�ه اين هفته شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي هم لغو ش�د. اين در حالي 
اس�ت كه قرار بود اين جلس�ه در مجل�س و در 
دفتر رئيس مجلس برگزار ش�ود، ام�ا بعد خبر 
رسيد كه قرارش�ده ش�ورا در خانه خود برگزار 
ش�ود. گفتني اس�ت كارشناس�ان اي�ن بدعت 
در جابه جايي جلس�ات ش�وراي عال�ي انقلاب 
فرهنگي را تهديدي براي جايگاه و شأن تقنيني 
و نظارتي شوراي عالي انقلاب فرهنگي مي دانند. 
دولت ه��اي يازده��م و دوازده��م ي��د طولايي در 
تعطيلي ش��وراهاي عالي دارند، اما مطالبه جامعه 
نخبگاني باعث شده شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
در برابر اين بي مهري تاب بياورد و جلس��اتش عصر 
سه ش��نبه هر دو هفته يك بار به طور تقريباً منظم 
برگزار ش��ود. اما دي ماه گذش��ته و به دنبال تغيير 
دبير ش��وراي عالي انقلاب فرهنگ��ي بالاخره اين 
ش��ورا هم به اغما رفت؛ اغماي نزديك به پنج ماهه 
جلس��ات آن واكنش هاي متع��ددي را در جامعه 
نخبگاني و ميان كارشناسان و رسانه ها در پي داشت. 

 قرارگاه فرهنگي كشور تعطيل است 
در شرايطي كه اجراي نقشه جامع علمي كشور به جز 
جلسات ستاد راهبري اش به پشتيباني جلسه شورا 
هم نياز دارد، بسياري از طرح هاي فرهنگي، اجتماعي 
و علمي نيازمند اتاق فكر و ستاد راهبري هستند  يا 
آموزش و پرورش با شرايط ترويج رقص در مدارس 
و ورود سفارتخانه كش��ورهاي اروپايي به مدارس و 
بس��ياري موارد ديگر به ظرفيت تقنيني و نظارتي 

شوراي عالي انقلاب فرهنگي نياز دارد. 
به هر رو برخي اين تعطيلي را در پي مشاجره برخي از 
اعضا با رئيس شوراي عالي انقلاب فرهنگي مي دانند 
و آن را يك لجبازي بچه گانه تعبير مي كنند؛ لجبازي 
كه دودش به چشم فرهنگ و آموزش كشور مي رود.  
از سوي ديگر ضربه اي كه به جايگاه اين شورا مي زند 
اين اس��ت كه بود و نبود اين ش��ورا و برگزارنشدن 
براي عرصه علم و فرهنگ كشور علي السويه است 

و اين يعني تيشه به ريشه نهاد شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي. 

 س�ازمان برنام�ه از نهاده�اي فرهنگي و 
آموزشي قرباني مي گيرد 

در اين اثنا از درون شورا خبر مي رسد كه دبيرخانه 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي از سياس��ت دولتي 
تعديل نيرو و برنامه كوچك سازي منتسب به سازمان 
برنامه و بودجه در امان نمانده اس��ت.  به طوري كه 
در چهار ماهه اخير تنها اقدام چشم گير جابه جايي 
مديراني بوده كه روند اجرايي برنامه هاي صرفه جويانه 
سازمان برنامه را تسهيل و تسريع كنند.  بر اين اساس 
به نظر مي رسد، بعد از آموزش و پرورش شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي دومين قرباني اين نگاه است؛ نگاهي 
كه در نتيجه آن بالغ بر ۱۵۰نفر از كاركنان شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي را از دم تيغ تعديل مي گذراند 
كه  اين عده قرار اس��ت بازخريد شده يا به دانشگاه 
فرهنگيان و وزارت جهاد كشاورزي به صورت پيماني 
منتقل ش��وند.  گفتني است ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي، در نبود رئيس جمهور نيز مي تواند به كار 
خود ادامه دهد و با توجه به آيين نامه، جلسات شوراي 
عالي با حضور اكثريت مطلق اعضاي شورا و رئيس يا 
يكي از نواب رئيس )رئيس مجلس شوراي اسلامي 
و رئيس قوه قضائيه( رس��ميت مي يابد، اما رئيس 

شورا كه در حال حاضر حسن روحاني است وظايفي 
همچون تأييد دستور جلسات ش��وراي عالي، اداره 
جلسات شوراي عالي بر اس��اس آيين نامه مربوطه، 
ابلاغ مصوبات شوراي عالي، اتخاذ تدابير لازم براي 
اجرايي شدن مصوبات شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
دارد و عدم حضور وي كار اين ش��ورا را كه وظايف 

مهمي به عهده دارد با اخلال روبه رو مي كند. 
 ركورد لغو 

البته بي توجهي به برگزاري جلس��ات شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي به رئيس جمهور منحصر نمي شود. 
تقريباً از اواخر سال 9۵ سران قوا يك خط در ميان 
در جلسات حضور داشتند و همين امر سبب شده 
اعضاي اين شورا به برگزاري جلسات به رياست نواب 
رئيس هم اميدي نداشته باش��ند. مضاف بر اينكه 
تجربه لغو جلسات اگرچه تا اين حد طولاني و ممتد 

نبوده، اما در سال هاي اخير وجود داشته است. 
علاوه بر اين ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي همواره 
به نقش مستقل خود از مجلس و لازم الاجرا بودن 
مصوباتش و هم تراز بودن اين مصوبات با مصوبات 
مجلس اصرار داشته اس��ت كه بي نظمي كنوني در 
برگزاري جلسات در عمل به اين رويه آسيب مي زند. 
پيش تر رهبر انقلاب به تثبيت جايگاه قانونگذاري 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي ورود كرده بودند، اما در 

حال حاضر تمام اين ظرفيت به دلايل موهوم قرباني 
عدم برگزاري جلسات شده است. 

در اين رابطه حسن مس��لمي ناييني، عضو هيئت 
علمي دانشگاه تربيت مدرس در گفت و گو با رسانه ها 
اعلام كرد: عدم تشكيل شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
مانند آن است كه مجلس شوراي اسلامي تعطيل 
شود؛ چراكه مجلس شوراي اسلامي به عنوان نهاد 
قانونگذار مصوبات خود را براي اجرايي شدن در كشور 
اعلام و شوراي عالي انقلاب فرهنگي نيز مصوبات خود 
را براي مراكز فرهنگي ابلاغ مي كند. وي بيان كرد: 
در حال حاضر نزديك به چهار ماه است كه جلسات 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي تشكيل نشده و وقتي 
اين شورا تشكيل نمي شود مانند آن است كه مجلس 

شوراي اسلامي نيز چندماه تعطيل شود. 
بنابراين گزارش وظايف شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
را مي توان در سه حوزه سياستگذاري، تدوين ضوابط 

و نظارت تقسيم بندي كرد. 
تهيه و تدوين سياس��ت ها و طرح ه��اي راهبردي 
كش��ور در زمينه هاي مختلف فرهنگي از جمله در 
حوزه هاي زن��ان، تبليغات، اطلاع رس��اني، چاپ و 
نشر، بي سوادي، دانشگاه ها، برقراري روابط علمي و 
پژوهشي و فرهنگي با ساير كشورها، همكاري حوزه و 
دانشگاه، فعاليت هاي ديني و معنوي، تهاجم فرهنگي 
و ساير حوزه هاي فرهنگي مربوطه از جمله وظايف 
سياستگذاري اين شورا محسوب مي شود. همچنين 
تعيين ضوابط تأسيس مراكز علمي و آموزشي و نيز 
ضوابط گزينش مديران و اس��تادان و دانش��جويان 
از جمله وظايف اين شوراس��ت. همچنين بررسي 
و تحليل ش��رايط فرهنگي ايران و جهان، بررس��ي 
الگوهاي توس��عه و پيامدهاي فرهنگي آن، بررسي 
وضع فرهنگ و آموزش كشور و نيز نظارت بر اجراي 
مصوبات شورا از جمله وظايف نظارتي شوراي عالي 

انقلاب فرهنگي است. 
  سهميه 5 درصدي كنكور براي سيل زده ها

در آخرين لحظ��ات تهيه اين گزارش خبر رس��يد 
جلسه ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي بدون حضور 

رئيس جمهور در پاستور برگزار شد.
تخصيص سهميه ۵ درصدي در كنكور امسال براي 

داوطلبان مناطق سيل زده، مصوبه اين جلسه بود.

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 زهرا سالاري توئيت كرد: سخنگوي كميسيون قضايي مجلس 
گفته چنانچه اسيدپاشي با هدف ارعاب و ناامتي صورت بگيره، مجرم 
مفسدفي الارض شناخته ميشه! اعزه مگه يه جنايتكار كه اسيدپاشي 
مي كنه، مي تونه هدف و انگيزه اي غير از اين داش��ته باش��ه؟! حالتون 

خوبه؟
-----------------------------------------------------

 منهاج  با انتشار اين عكس توئيت كرد: پيج اينستاگرام حضرت 
آقا با درج يك اس��توري با مضمون نه به معامله قرن به روزرساني شد. 
به نظر مي رسد پيامي است براي افسران جبهه سايبر كه آنطور بايد به 

اين مسئله خطير نپرداخته ايم. 
-----------------------------------------------------

 رسول ش�كري نيا با انتش�ار اين عكس توئيت كرد: حركت 
ناصحيح معلمان و دانش آموزان يك مدرس��ه احتمالاً غيرانتفاعي در 
مهاباد يا بوكان؟! آموزش و پرورش ظاهراً قصد پايان دادن به حواشي 
مختلف را ندارد يا مأموريتي در كار است!؟ ساسي مانكن و ۲۰۳۰ كم 
بود، رقص مختلط دانش آموز و معلم هم اضافه شد... آقاي بطحايي در 

وزارتخونه شما چه خبره؟!.  
-----------------------------------------------------

 خبرگزاري ايمنا با انتش�ار اين عكس توئيت ك�رد: ترافيك 
در بام دني��ا! ازدحام كوهنوردان در اورس��ت در ۱۰روزگذش��ته جان 
۱۰كوهنورد را گرفته است. اين عكس نشان مي دهد كوهنوردان براي 
عبور از پيشاني آبشار يخي اورست در ارتفاع ۶۰۰۰ متري گرفتار صفي 
طولاني شده اند .در بهار۲۰۱9ركورد سفر و صعود به اورست و همچنين 

مرگ در اورست شكسته شد. 
-----------------------------------------------------

 آذري جهرمي توئيت كرد: در احي��ا پيرمردي از قبض موبايلش 
گلايه كرد. گوشي هوش��مند نداشت، اما قرباني س��تاره مربع ها شده 
بود. با ستاره ۸۰۰ مربع عضويتش را لغو كردم. كلاهبرداران! اقدامات 
جدي تر ما براي خاتمه دادن به كارهاي شما در راهند، به رغم همه موج 

تخريب هايتان، شما را متوقف خواهيم كرد. 
-----------------------------------------------------
 زهرا هاب توئيت كرد: راديو مي گفت كه ميانگين درصد رياضي 
دانش  م��وزان در كنكور از ۳۳درصد در س��ال ۸۱ رس��يده به كمتر از 
۱۰درصد. در حال حاضر و اينكه دانش آموز زرنگ ها به جاي رياضي، 

دارن تجربي رو انتخاب مي كنن به دليل دستمزد بالاي پزشكان. 
-----------------------------------------------------

 وحيد ايماني با انتشار اين عكس توئيت كرد: يكي از نقاط مهم 
تهران در طرح نظرسنجي  روحاني !

-----------------------------------------------------

 پيام با انتش�ار اين عكس توئي�ت كرد: به خدا برداش��تن اين 
بطري، براي ما زير سه ثانيه طول مي كش��ه، براي طبيعت 4۵۰ سال! 

رحم كنيد. 
-----------------------------------------------------

 شبنم رحمتي با انتشار اين عكس توئيت كرد: عجب شكاري 
كرده عكاس. دمش گرم.

 محسن هاش��مي رئيس شوراي ش��هر تهران گفت: ش��ب »قدر« 
مسئولان بايد در خدمت صحيح به مردم و جلوگيري از پايمال شدن 

حقوق عمومي باشند. 
 بنابر اعلام مركز ملي خانواده هاي بي خانم��ان امريكا، ۲/۵ميليون 
كودك بي خانمان در امريكا وجود دارد ك��ه همگي در معرض تبديل 

شدن به بزهكاران حرفه اي هستند. 
 رئيس انجمن فيزيوتراپي ايران گفت: شيوع گردن درد در مردم ايران 
به دليل استفاده زياد از موبايل، تبلت و رايانه به ۷۰ درصد رسيده است. 
 منشأ نيمي از پرونده هاي قوه قضائيه، معاملات غيررسمي )عادي( 
است؛ به طوري كه حداقل ۵۰ درصد از پرونده هاي حقوقي در كشور، 

ريشه در معاملات عادي و اختلافات مالي دارد.
 دبير علمي س��ومين كنگره بين المللي فيزيوتراپي اي��ران با انتقاد 
از عدم توجه ب��ه خدمات توانبخش��ي و فيزيوتراپي در كش��ور گفت: 
متأسفانه در كش��ور ۸۰ ميليوني، فقط يك بيمارس��تان توانبخشي با 

۸۰ تخت فعال است. 

معاون شهرسازي شهردار تهران:
طرح هاي شهري پر از كاستي است

عبدالرض�ا گلپايگاني اظهار ك�رد: بعد از مطالعات و بررس�ي هاي 
بسيار به اين نتيجه رسيدم كه خود طرح هاي شهري پر از كاستي 
ب�ود و نيازهاي واقع�ي جامعه در طرح جامع ديده نش�ده اس�ت. 
نشست بررس��ي جايگاه طرح جامع در مديريت شهري شهر تهران با 
سخنراني عبدالرضا گلپايگاني معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
تهران، مجيد غمامي كارشناس ارشد معماري و شهرسازي و سيدامير 

منصوري عضو هيئت علمي دانشگاه تهران برگزار شد. 
به گزارش پايگاه خبري نظر، معاون شهرس��ازي و معماري شهرداري 
تهران در اين نشست گفت: در سال ۷9 موضوع به روزرساني طرح جامع 
مطرح شد چراكه تحولات شهري ايجاب مي كرد، براي راهبري شهري 
كه با دو بخش��نامه مديريت و با رويكرد تراكم فروش��ي اداره مي شد، 
افقي جديد را بايد تبيين كرد. بنابراين شوراي اول شهر تهران به اين 
موضوع ورود كرد و سند منشور تهران نوشته شد و سپس تشكيلاتي 
كه طرح جامع و تفصيلي را دوباره بنويسد تشكيل شد تا سندي براي 
شهر تهيه كه منافع عموم را در نظر داشته باشد و بتواند ظرف زندگي 
و تحولات اجتماعي ش��هر را مديريت كند و در نهاي��ت منجر به تهيه 

طرح جامع شد. 
عبدالرضا گلپايگاني ادامه داد: بح��ث مالكيت زمين يكي از مهم ترين 
پارامترهاي سير تحولات شهري در ايران است، شايد بورس بازي زمين 

و مستغلات بزرگ ترين مانع تحولات شهري در ايران باشد. 
گلپايگاني گفت: من بعد از مطالعات و بررسي هاي بسيار به اين نتيجه 
رسيدم كه خود طرح  هاي شهري پر از كاس��تي بود و نيازهاي واقعي 
جامعه در طرح جامع ديده نش��ده ب��ود. بنابراين اين گون��ه نبوده كه 
شهرداري سير تحولات آن را دگرگون كرده باشد و البته مواردي هم 

وجود داشته كه شهرداري تصميمات مصوب را جابه جا كرده است. 
وي با بيان اينكه بي انضباطي و بي نظمي ش��ديد در تحولات و روندها 
در شهرداري كاملًا مشهود است، اظهار داشت: البته مديريت شهري 
نيز براي خود استدلال هايي داشته كه عمدتاً به اين موضوع برمي گردد 
كه طرح هاي تهيه شده كفايت مديريت ش��هري را براي راهبري شهر 
نمي كنند و چارچوبي كه سند توسعه اي دارد به تنهايي نمي تواند بار 
نيازهاي مديريت شهر را به دوش بكشد و حتماً هم طرح هاي جامع و 
تفصيلي به تنهايي نمي توانند سير تحولات شهر را سازماندهي كنند. 
طرح هاي ما هر چقدر هم خوب باش��ند قوانين و ساختارها در كشور 
ما آنقدر قدرتمند هس��تند كه به تنهايي اجازه ش��كل گيري براساس 
طرح هاي از پيش انديشيده  شده را نمي دهند. بنابراين ما طرح و سند 
توس��عه را بايد مبتني بر ش��ناخت اين واقعيت ها پيش ببريم. به نظر 
من طرح هاي توس��عه اي كه تهيه ش��ده از منظر حقوقي و مالكيتي با 

واقعيت هاي جاري فاصله زيادي تا تحقق دارند. 
معاون شهردار تهران تصريح كرد: كشمكش بين نهاد ناظر و مديريت 
شهري نيز عمدتاً به اين دليل است كه نهاد ناظر، اسناد تهيه شده روي 
كاغذ را در نظر مي گيرد، اما نهاد مديريت ش��هري به اقدامات اجرايي 
و عملياتي كه در شهر با آنها دست به گريبان است، در نظر مي گيرد و 
همچنين نيازش به توليد درآمد و تأمين هزينه ها از محل ساخت و ساز 

كه هيچ فكر قانوني ديگر براي آن نشده است. 
وي ادامه داد: قانون براي اين است كه بدانيم چگونه شهر را مديريت و 
هزينه هاي آن را تأمين كنيم، اما قانون ما در اين زمينه الكن است. به 
همين دليل نقد ترين روش درآمدزايي، فروش شهر و بارگذاري بيش از 
توان شهر است. بنابراين بخشي از اختلاف بين ناظر و مديريت شهري به 
اين موضوع برمي گردد. البته قبول دارم كه ولنگاري در مديريت شهري 
نيز وجود داشته است. بخشي از نقص موجود در سند توسعه مربوط به 
چارچوب قانوني است كه ما براي طرح تفصيلي تعريف كرديم و بخشي 
هم به بضاعت مهندسي مربوط است كه هنوز تا تهيه طرح هاي بي نقص 

و كامل فاصله زيادي دارد. 

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

فتاح: ترامپ كور خوانده 
كه فقرا در ايران شورش كنند !

رئيس كميته امداد امام خميني )ره( با تأكيد بر اينكه نظريه شورش 
فقرا كه از س�وي س�ران ايالات متح�ده امريكا مطرح مي ش�ود، 
نظريه اي اشتباه است، اظهار كرد: طرح اين نظريه از سوي ترامپ 
ناشي از محاسبه اشتباه او و ساير دس�ت اندركاران امريكاست و 
اينكه آنها فكر مي كنن�د چنين اتفاقي مي افتد، ك�ور خوانده اند. 
پرويز فتاح كه با حضور معاون اول رئيس جمهوري در نمايشگاه عرضه 
محصولات طرح هاي اش��تغال كميته امداد امام خمين��ي )ره( كه در 
نمايشگاه بين المللي تهران برگزار شد، طي سخناني با اشاره به توجه 
ويژه دولت به مس��ائل كميته امداد اظهار كرد: واقعاً همكاري دولت با 
كميته امداد خوب است و من نمي توانم هيچ گله و بهانه اي در اين زمينه 
از دولت مطرح كنم.  وي گفت: در س��ال 9۷ و با توجه به شرايطي كه 
كشور با آن مواجه بود، بودجه كميته امداد به طور كامل توسط دولت 
پرداخت شد.  رئيس كميته امداد امام خميني )ره( همچنين با اشاره 
به پرداخت ۱۰۰درصدي وام درخواست كنندگان تحت پوشش كميته 
امداد از سوي بانك هاي كشور خاطرنشان كرد: اين اقدام نشان مي دهد 

كه بانك ها و بانك مركزي عنايت ويژه اي به محرومان دارند. 
فتاح گفت: در مجموع در سال گذشته ۲ ميلياردو ۳۰۰ميليون تومان 
در قالب تسهيلات اش��تغال پايدار دريافت كرديم.  وي با اشاره به ۲/۵ 
برابر شدن اعتبار تس��هيلات كميته امداد تأكيد كرد: هدف گذاري ما 
براي سال 9۸ تخصيص ۶ هزار ميليارد تومان تسهيلات اشتغال به تحت 
پوشش قرار گرفته شدگان است.  رئيس كميته امداد امام خميني )ره( 
همچنين با بيان اينكه در سال 9۷ ميزان كمك هاي مردمي به كميته 
امداد ۳۲درصد نسبت به سال قبل از آن افزايش داشته است، خاطرنشان 
كرد: اين افزايش در شرايطي است كه ما به دليل تورم و مسائل اقتصادي 
انتظار كاهش كمك هاي مردمي را داش��تيم.  فتاح تصريح كرد: نظريه 
شورش فقرا كه از س��وي س��ران ايالات متحده امريكا مطرح مي شود، 
نظريه اي اشتباه است، اظهار كرد: طرح اين نظريه از سوي ترامپ ناشي 
از محاسبه اشتباه او و ساير دست اندركاران امريكاست و اينكه آنها فكر 

مي كنند چنين اتفاقي مي افتد، كور خوانده اند. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش  2


